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بخش های گسترده ای از پایتخت که تا 2سال 
پیش دچار سکون شــده بودند، اکنون مجوز 

ساخت وســاز دریافت می کنند. این تحول با 
آرای صادر شــده در کمیسیون ماده 5 اتفاق 
افتاده است؛ به این معنی که تغییراتی در طرح 
تفصیلی شهر داده و برای نقاطی مانند بافت های 
فرسوده اجازه تخریب و نوسازی صادر شده 
است. در روز های اخیر صدور چنین مجوز هایی 

باعث ایجاد بحــث و گفت وگو های متعدد در 
رسانه ها شد و برخی اشخاص، شهرداری را به 
صدور بی رویه مجوز ها و تخلفات قانونی متهم 
می کردند؛ اما علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
در نشست خبری دیروز)شنبه( خود با اشاره 
به عملکرد کمیسیون ماده 5 در دوره جدید، 

آن را راهی برای افزایش رونق ساخت وساز و 
ارزان شدن مسکن پایتخت دانست. 

توضیحات بیشــتر علیرضا زاکانی سکاندار 
پایتخت درخصــوص اقدامات صورت گرفته 
در کمیســیون ماده 5 و برنامه های پیش روی 

مدیریت شهری را در ادامه بخوانید.

رکاب زنـی درسـایه
علیرضا زاکانی: وقتی شهردار واقعی بودند،  کاری نکردند حالا شهردار در سایه شده اند

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

 رسیدن قطار امید و افتخار 
به مناطق 5 و 8

پنجاه  و هفتمین رویــداد امید و افتخار، بــه پروژه های حوزه 
اداره کل امور بانوان و معاونت خدمات شهری و محیط  زیست 
شهرداری تهران اختصاص داشت؛ پروژه هایی که بهره برداری 
از آنها ســبب رفع محرومیت های زیــادی در مناطق و بهبود 
وضعیت خدمت رسانی در شهر می شود. مدیریت شهری در این 
دوره تلاش می کند با تکمیل و بهره برداری از پروژه های محلی، 
نویدبخش امید در محلات باشد و حس تعلق شهروندان نسبت 

به محله و مناطق را افزایش دهد.

افتتاح استخر روباز در منطقه5
در آیین رویداد شنبه های امید و افتخار، استخر روباز مجموعه 
شــهربانو منطقه5 با حضور مریم اردبیلی، مدیرکل اداره امور 
بانوان شهرداری تهران افتتاح شد. او در جمع خبرنگاران گفت: 
»ما با کمبود چنین فضاهایی در شــهر تهران مواجه هستیم و 
بهره برداری از این زیرســاخت ها بیانگر آن است که شهرداری 
به دنبال تکریم دختران تهرانی اســت و در حــد توان امکانات 
امیدافزا را در اختیارشــان می گذارد تا نقش یک دختر موفق و 
مادر بانشاط را ایفا کنند.« او با بیان اینکه یکی از نقاط تحولی ما 
در دوره جدید رفتن به  سمت ایجاد، توسعه، بهینه سازی کمی و 
کیفی و ارتقا و نوآوری چنین زیرساخت هایی است، تأکید کرد: 
»این مجموعه ها با توجه  به امکانــات ویژه ای که دارند محدود 
بودند. شــهرداری با بهسازی و بازســازی بعضی استخرها که 
بسته شده بودند شــروع به کار کرد. این فضا چهارمین استخر 
روباز مخصوص بانوان پایتخت است و با تلاش مدیران شهری 
منطقه در طول همین دوره، کلنگ زنی و افتتاح شــده است. 
امیدوار هستم به  محض افتتاح، به  خوبی مورد بهره برداری قرار 
بگیرد.« اردبیلی در پایان گفت کــه از هیچ امکانی برای اینکه 
خلأهای شــهر را پر کنیم فروگذاری نخواهیم کرد. در جامعه 
دینی و اسلامی ما باید همه امکانات پیش روی بانوان با اقتضائات 
خودشان فراهم باشد. در فضای این چنینی شاهد ارتقای امنیت 

و تکریم زنان هستیم.

بازچرخانی و تأمین 16درصد آب فضای سبز منطقه8
آیین افتتاح تصفیه خانه، مخزن 1100مترمکعبی مسیل باختر 
و 59پروژه توســعه محلی در منطقه8 با حضور حسین نظری، 
معاون خدمات شهری و محیط زیست شهردار تهران برگزار شد. 
او در این مراسم از توافق با وزارت نیرو برای استفاده از آب های 
سطحی خبر داد و گفت: »طرح بازچرخانی آب یکی از طرح های 
مناسب آبرسانی اســت و در این منطقه حدود 17حلقه چاه و 
170 هکتار فضای سبز وجود دارد که آبیاری آن بر عهده وزارت 
نیرو و شرکت آب منطقه ای است. با وزارت نیرو توافقاتی شده 
که بتوانیم از آب سطحی سالانه 9هزار و500هکتار مترمکعب 
برداشت کنیم. همچنین با بهره برداری از تصفیه خانه و مخزن 
1100مترمکعبی، 1۶درصد آب مورد نیاز فضای سبز منطقه 
تأمین خواهد شد.« نظری در ادامه مراسم با بیان اینکه حضور 
فاطمه تنهایی در منطقه 8 اتفاقات خوبی را رقم زده است، عنوان 
کرد: »یکی از اهداف شهرداری تهران کارگزاری مردم است تا 
کارهای خوبی انجام شــود و اقدام بعدی کادرپروری است که 

بسیار اهمیت دارد.«

تکمیل پروژه های بر زمین  مانده
فاطمه تنهایی، شــهردار منطقه8 هم در این مراسم گفت که 
تصفیه خانه در زمینی به مســاحت 2هزار مترمربع و با هزینه 
20میلیارد تومان احداث شده است و این پروژه که 4سال روی 
زمین  مانده بــود، با بهره برداری از آن، منطقه به 4مســیل آب 
دسترسی خواهد داشــت. به گفته او، پروژه های توسعه محلی 
شهر، یکی از ماندگارترین موضوعات مدیریت شهری فعلی است. 
سال گذشته 59پروژه توسعه محلی به  ارزش 74میلیارد تومان 
در منطقه اجرا شده است. ۶پروژه که در ادامه به آنها اشاره شده 
است با اعتباری حدود 198میلیارد و۶00میلیون تومان تکمیل 

شده  و به بهره برداری رسیده اند.

مکث زینب زینال زاده؛ روزنامه نگارگزارش

تهران، شهری مستثنی
در همه جای کشور متولی کمیسیون ماده 5 استاندار است اما در 
تهران استثنائا دبیرخانه آن در شهرداری و مسئول آن شهردار 
تهران است. کمیســیون ماده5 در تمام کشور قفل های طرح 
تفصیلی را باز می کند، اما در تهران نوع نگاه متفاوت اســت و 
می گویند هرکاری می کنید، باید از شورای عالی اجازه بگیرید؛ 
مسیر کارشناسی تهران معلوم اســت و کجا این کارشناسی ها  
می گویند که ساختمان های بالای 11 طبقه باید به شورا بروند؟ شما 
با مردم سیاسی برخورد می کنید و مشخص است که شورای ششم 
و منتخب چه کسی است. وقتی با عجله در تیرماه سال 14۰۰ و 4 ماه 
قبل از آمدن ما مصوبه جدید می دهنــد و حالا بیانیه می دهند، 

نشانه چیست؟

حذف امضاهای طلایی
طرح های موضعی و موضوعی در اولویت کار ما بودند و با همین نوع 
نگاه است که کمیسیون ماده5 یکی از ادوار موفق خود را پشت 
سر می گذارد. با فعال شدن دبیرخانه این کمیسیون متقاضیان 
به جای 18 ماه در نوبت ماندن برای گرفتن امضای طلایی و ممتاز، 
در 2 ماه با بررسی کارشناسی، کار مراجعان انجام می شود. ما از 
کمیســیون ماده5 یک اهرم تحول درست کرده، دنبال کردیم 
که این کمیسیون نسبت به مســیری که انتخاب کرده، اسباب 
تحول تهران  شود. مرجع تحول طرح تفصیلی کمیسیون ماده5 
است، مگر اینکه مغایرت جدی با طرح پیدا کند. وقتی صحبت از 
کمیسیون ماده5 می کنیم، شهردار یک رأی دارد که البته رأی نافذ 
است و در کنار آن وزارت راه، نیرو، کشور و مجموعه گردشگری 
و میراث و محیط زیســت در آن حضور دارند. کمیسیون ماده 5 
یک کمیته ابتدایی دارد که کار تخصصــی قبل از ورود طرح به 
کمیسیون انجام می شود و بخش عمده این اعضا در شورای عالی 

شهرسازی حضور دارند.

شهردار در سایه
حرف های سیاسی نادرســت و غیردقیق از سوی برخی افراد و 
رسانه ها مطرح شده و احســاس می کنند که شهردار در سایه 
هستند. در واقع، شــهردار که بودند کاری جز دوچرخه سواری 
نکردند و حالا که شهردار در سایه هستند، اینگونه می گویند. 
بنده بنا ندارم وقت خود را برای این حرف ها صرف کنم. اگر قرار 
باشد پشت تریبون از کارهای آنها بگویم، باید از تهران بروند. بنده 
بنا ندارم اعصاب مردم را با این مباحث درگیر کنم که در سایه و 

آفتاب چه کردند.

افزایش صدور پروانه ساختمانی
در حال حاضر پروانه هایی که می دهیم بــرای حدود 55۰هزار 
واحد تفاهمنامه ای است که نوشتیم که حدود 5۰ تا 6۰ هزار واحد 
آن شروع شده و عمده آن واحدهای استطاعت پذیر هستند و ما 
روی این موضوع دقت داشتیم. ۳4 هزار واحد برای شهرداری است 
که روی زمین های خودمان بارگذاری کردیم که بخشی از آنها را 
برای پرسنل خودمان و بخشی برای اجاره نشینی و بخشی برای 
فروش خرد می گذاریم. شهرداری همت کرده تا بازار مسکن را از 

این شرایط خارج کند.

هتل سازی  روی گسل با تأیید تاب آوری سازه
در تهران بحث ساخت هتلی داریم که زمین شناسی گفت؛ این بنا 
روی گسل است، اما مراجع دانشگاهی نامه رسمی دادند که نوع 
سازه تاب آوری لازم را دارد و کاملا مناسب است و در کمیسیون 
دفاع کردند. باز هم ما گفتیم که این مجوز را به شما می دهیم به 
شرط تأیید مرکز تحقیقات ساختمان و این نشان می دهد برای 
ما این مسئله مهم اســت. مثلا در ژاپن نوع سازه برای 8 ریشتر 
نیز دوام می آورد. درواقع در این حوزه ســختگیرانه ترین روش 

را اعمال کردیم.

مصوبات سیاسی
شهردار تهران در ادامه نشست خبری از برخی سیاسی کاری ها 
پرده برمی دارد و می گوید: اتفاق بزرگی که اتفاق سیاسی بود، در 
شهر ما روی داد. در ابتدای دهه ۹۰ طرح تفصیلی در تهران تصویب 
شد و درحالی که نیاز نبود در شورای عالی تکلیف شود، ولی آن را 
به شــورای عالی بردند و تصویب کردند. در دولت آقای روحانی 

هدف گذاری بر گران سازی  گذاشته شده بود. 
بر همین اســاس قیدهایی در طرح تفصیلــی وارد کردند که 
محدودیت هایی را بــرای مردم ایجاد کــرد. در حقیقت امروز 
دخالت های نابجای شورای عالی شهرســازی و معماری باعث 
شده که مردم دچار محدودیت شوند. در دوره آقای قالیباف به 
این عناصر تن داده نشد و طرح تفصیلی اجرا شد. در دوره آقای 
نجفی و افشانی به این عناصر تن داده نشد تا زمان آقای حناچی 
که خودشان این ابلاغیه ها را انجام داده بودند اما برخی از آنها را 
قبول نکردند؛ یعنی تعدادی از ابلاغیه های خود را قبول نکردند. 
به شکلی که تا پیش از تیر ماه سال ۹8 مصوبات سیستمی نبود 
و پس از آن سیستمی شد که تا ۷5۰ متر در تهران را یک طبقه 
اضافه می دادند و تا 125۰ متــر را 2طبقه اضافه می دادند و تمام 
این تصمیم گیری ها در مناطق انجام می شد و از سال ۹8 به بعد 
ترافیک کمیسیون ماده 5 افزایش پیدا کرد. بی تردید نمی شود 
با زندگی مردم سیاســی برخورد کرد و به جان مردم به عنوان 

ابزار نگاه کرد. یک 
احداث پایانه علیجانی 

با امکانات رفاهی

افتتاح زمین چمن 
مصنوعی تسلیحات 
در زمینی به مساحت 

۳۵۰مترمربع در خیابان 
گلشن دوست

بهره برداری از زمین 
چمن مصنوعی 

تمدن به مساحت 
۴۷۵مترمربع در 

خیابان کرمان

تملک بوستان شهید ضابط در محله لشکر با 
525مترمربع مساحت

احداث و توسعه پایانه و 
پارک سوار درون شهری 
سه راه تهرانپارس در 
زمینی به مساحت 

1500مترمربع

افتتاح پارک مادر 
و کودک شقایق در 
زمینی به مساحت 

هزار مترمربع، همراه 
با همه امکانات برای 
کودکان از نوزادی تا 

۱۲ساله ازجمله زمین 
 بازی کودکان، وسایل 
بدنسازی و اتاق مادر 

و کودک

آرزویی به نام مسکن

 امروز شرایطی را پشت ســر می گذاریم که بر اساس آمار، 
اجاره نشینی در کشور در سال ۶5 نزدیک به 12درصد بود 
که در سال 99 به 38درصد رسید و این رقم در سال 1399 
در تهران 43درصد شد که پس از آن نیز کرج با 41 درصد  
رکورد دار بود. قیمت اجاره نشینی نیز به صورت سرسام آور بالا 
رفته و امروز با حداقل دستمزد، اجاره یک مسکن مناسب 
تبدیل به آرزو و خرید آن به فراتر از آرزو تبدیل شده است. 
وضعیت این روزهای ما مربوط به دوره دوم آقای روحانی، 
)رئیس جمهور سابق( است که قیمت مسکن ۶90 درصد 
بیشتر شد و در انتهای آن به متری 30میلیون تومان رسید. 
اگر بنا بود رویه آقای روحانی در کشور ادامه پیدا کند، همه 

باید از کشور فرار می کردند. 

راندن فقرا از شهر

تفکری در دهه 70 وجود داشت که تهران باید گران شود و با 
این سیاست مردم نباید به تهران بیایند. ما دست به انتخاب 
زدیم؛ چرا که ایجاد رفاه و خدمت به مردم برای ما اهمیت 
دارد و سعی داریم تا سالانه 180 هزار واحد مسکونی بسازیم 
و جبران مافات کنیم. قبلا مدیران، سیاست راندن ضعفا و 
فقرا از شهر را دنبال می کردند. ساکنان تهران یک میلیون 
مسکن کم دارند درحالی که مســکن برای مردم تهران که 
1۶ درصد جمعیت کشور را تشکیل می دهند، امری حیاتی 
است. برای شهر، افق جدیدی ترسیم شده که در آن نوسازی 
مورد توجه قرار گرفته است. تلاش خواهیم کرد در این حوزه 
مشکلاتی همچون بی مســکنی، بد مسکنی، ایمنی شهر، 

توزیع خدمات مناسب در شهر و... را حل کنیم.

سمت مردم باشیم

 برای محله کن ضابطه ای گذاشته بودند که تنها یک درصد از آن را 
مشمول می شد و مسکن 99 درصد مردم رها شده بود. در کن راجع 
به 79 هکتار مباحثی را مطرح کرده و 5 هزار قطعه را بررسی کردیم 
که با تصمیم کمیسیون برای این 5 هزار قطعه که شامل 15 هزار 
خانوار می شود، گشایش ایجاد شد. رویکرد ما در یک کلمه این است 
که سمت مردم باشیم؛ سمت متخصصانی باشیم که رفاه را برای 
جامعه رقم می زدند، لذا حرکت ما به سمتی می رود که طرح های 
موضوعی اهمیت داشته باشد. ما علاقه داشتیم که مشکل محلاتی 
همچون فرحزاد را حل کنیم و لااقل کمی به جان مردم فکر کنیم؛ 
مهم نیست از کدام دسته سیاسی هســتیم، مهم این است که به 

مردم خدمت کنیم.

باز شدن گره ها در کمیسیون ماده 5
در همه جای کشور متولی کمیسیون ماده 5 استاندار است اما در تهران استثنائا دبیرخانه آن 
در شهرداری و مسئول آن شهردار تهران است. کمیسیون ماده5 در تمام کشور قفل های طرح 
تفصیلی را باز می کند، اما در تهران نوع نگاه متفاوت است و می گویند هرکاری می کنید، باید 
از شورای عالی اجازه بگیرید؛ مسیر کارشناســی تهران معلوم است و کجا این کارشناسی ها  
می گویند که ساختمان های بالای 11 طبقه باید به شورا بروند؟ شما با مردم سیاسی برخورد 
می کنید و مشخص است که شورای ششم و منتخب چه کسی است. وقتی با عجله در تیرماه 
سال 1400 و 4 ماه قبل از آمدن ما مصوبه جدید می دهند و حالا بیانیه می دهند، نشانه چیست؟

نقضی در مصوبات نداشته ایم
همیشه نماینده شورای عالی در کارگروه کمیسیون بوده و هست. در مجموعه خود کمیسیون 
اختلاف نظری بود که آقای وزیر نماینده جدیدی معرفی کرد و این نماینده از شورای عالی در 
جلسات کمیسیون حضور دارد. همچنین هیچ جا نیامده که اگر نماینده شورای عالی مصوبه 
را امضا نکرد این مصوبه کارایی ندارد. ما امضای ممتاز نداریم و هر موردی با 4 امضا رسمیت 
پیدا می کند. در 21 ماه و 9روز کاری خود به هیچ عنوان نقض مصوبه کمیسیون ماده5 را در 

دیوان عدالت اداری، نداشته ایم.

جلوگیری از رانت

شرایط در نفرآباد طوری بود که سال های سال برای مردم مشکلاتی 
ایجاد و آنجا را تبدیل به مخروبه ای کرده بودند که حق ســاخت 
3 طبقه بیشتر نداشتند. این درحالی بود که کسانی بودند که همان 
جا با رانت 7 طبقه ســاخته بودند. ما جلوی این رانت را گرفتیم و 
امروز شرایط آنجا متفاوت است. تغییر وضعیت پادگان جی، 0۶، 
جنگ افزارسازی و دوشان تپه را با کمیسیون ماده 5 دنبال کردیم. 
خیابان قزوین که روزی گل سرسبد اقتصادی تهران  بود، تبدیل به 
یک محله فرسوده شده بود اما در کمیسیون ماده 5 امکان نوسازی 
فراهم کردیم. برای کل خیابان دماوند طرح اصلاحی گذاشتیم نه 
برای یک پلاک آن؛ همچنین برای محور فدائیان اسلام اگر 10سال 

دیگر تصمیم نمی گرفتیم، شرایط آن تغییر نمی کرد.

شهر، گران اداره شود

استان تهران یکی از مهاجر پذیرترین استان های کشور است اما این 
مسئله راجع به شهر تهران صدق نمی کند و در واقع شهرستان های 
تهران مهاجر پذیرند. سیاســت گران کردن تعبیــری بود که در 
دهه70 نیز بیان می شد و عنوان می کردند که تهران باید گران شود 
تا حتی مهاجرت معکوس از تهران صورت گیرد. طبق آمارها، کرج 
بیشترین مهاجرت را داراست و بیشترین مهاجرت به شهرستان 
کرج از تهران بوده که نشان می دهد که سیاست گران سازی  موفق 
شده اما ما شکست این سیاست را در پیش گرفته ایم. خیلی فرق 
بین شهر فروشی و بازسازی و بهسازی داریم و هریک قواعدی دارند. 
اگر تعداد پروانه ها در شهر افزایش پیدا کرد، شهر فروشی نیست و 
راه افتادن چرخه اقتصاد و ایجاد رفاه در جامعه است و اگر کسی با 

آن مخالفت کند، در مخالفت با رفاه کشور به سر می برد.

نجات شهر با طرح های موضوعی و موضعی

به کمیسیون ماده 5 افتخار می کنیم و بزرگ ترین تغییر ما 
جلوگیری از رانت و نوسازی شهر است که در قالب طرح های 
موضوعی و موضعی دنبال می کنیم و امیدواریم از این طریق 
به مردم خدمت کنیم. مشکلات بزرگ شهر تهران را که ده ها 
سال مردم را زجر داده بود، با کمیسیون ماده5 حل کردیم، 
برخی عادت دارند مردم را آزار دهند. ما بافت چیذر، فرحزاد، 
ده ونک، حصارک، اسلام آباد و محلاتی را که مردم سالیان 
سال از آن رنج می بردند و هیچ کسی به آن توجه نمی کرد و 
اسم آن تدبیر بود، ساماندهی کردیم. با وجود شرایط قبل، 
کوچک ترین حادثه ای در شهر صدها نفر کشته و میلیون ها 

نفر آسیب دیده به جا می گذاشت.

به دنبال تراکم فروشی و کسب 
درآمد نیستیم

در ســال1401 در مناطق یک، 3 و 11 کاهش تراکم 
داشتیم. اگر دنبال پول بودیم، منطقه یک رشد تراکمی 
پیدا می کرد، درخصوص کمیســیون ماده5، ماده17 
درآمدهای پایدار است که این حق را برای کمیسیون 
ماده5 قائل اســت که می تواند بارگذاری کند و تراکم 
بدهد، اما نوع مواجهه ما در کمیسیون منطقی است و 

برای آن استدلال داریم.

کمیسیون ماده 5، ابزار مهم قرارگاه 
مسکن

برابر قانون، شورای عالی شهرسازی و معماری مسئول 
تأیید و تصویب طرح های جامع شهر است و طرح های 
تفصیلی که در قالب طرح های جامع تدوین می شود، در 
کمیسیون ماده 5 تصویب می شود. یکی از ابزارهای ما در 
قرارگاه جهادی مسکن کمیسیون ماده 5 بود که ارزش 
ذاتی دارد و مبتنی بر آن می توان شرایط خوبی را فراهم 
کرد. در قانون سال 1351 شهر تهران استثنا شده است 
و در قوانین سال های ۶5 و 87 هم این مورد لغو نشده و 

تنها به ترکیب کمیسیون پرداخته شده است.

ثبت مصوبات روی سامانه شفافیت

در دوران آقای قالیباف و آقایان نجفی و افشانی طرح 
تفصیلی تهران را به همان شــکل که بود اجرا کردند 
ولی در دولت آقای روحانی بر این طرح قفل هایی زده 
بود تا شهر را به سمت گران ســازی و فرسوده سازی  
ببرد. در این دوره با اهرم کمیسیون ماده 5 این قفل ها 
برداشته شــد. مکاتبات میان شورای عالی معماری و 
شهرسازی و کمیسیون ماده 5 هم همیشه و در همه 
دوره ها وجود داشــته و منحصر به این دوره نیست. 
ســال 1401 ما 340 مصوبه داشتیم که ۶۶ مورد آن 
طرح موضعی اســت. صدور پروانــه را از 18 ماه به 2 
تا 4 ماه رســانده ایم اما بخش زیادی از کار از توان ما 
خارج است. حق نداشتند طرح تفصیلی را در سال 93 
مورد تعرض قرار دهند، در ایــن دوره تمام مصوبات 
کمیسیون ماده5 روی ســامانه شفافیت قرار گرفت؛ 
هیچ چیزی در پســتو قرار نداشته و تمام مصوبات در 

سامانه ثبت شده است.


